
خبـــر رسیده

رئیسمجلسشورایاسلامیدرنشستمطبوعاتیبارسانهها:

عملیاتوعدهصادق۳دروقتوزمانخودشانجاممیشود
دیگر گشت ارشادی در قانون وجود ندارد

محمدباقر قالیباف در نشســتی مطبوعاتی که در آســتانه سالروز 
شــهادت آیت الله ســید حســن مــدرس و روز مجلس بــا حضور 
خبرنــگاران داخلــی و خارجــی برگزار شــد، با تســلیت ایــام دهه 
فاطمیــه)س(، گفت: یکی از نقدهایی که به من می شــد این بود 
که ورا در دوره قبل ما کنفرانس خبری نداشتیم و در روز خبرنگار 
به عزیزان خبرنگار قول دادم که در این دوره خدمتم در مجلس 
شورای اسلامی حتماً بتوانم حداقل در سال دو نوبت یا بصورت 

فصلی نشستی خبری برگزار کنم.

ازآتشبسدرلبناناستقبالمیکنیم 
وی با اشــاره برقراری آتش بس میان لبنان و رژیم صهیونســیتی 
اظهار کرد: خوشــحالم از این که امروز؛ چهارشنبه که این نشست 
برگــزار می شــود،  شــاهد آتش بــس در لبنــان هســتیم؛ از ایــن 
آتش بس اســتقبال می کنیم و از این که مردم عزیز لبنان امشــب 
با رهایی از زیر ظلم و بمباران های جنایتکارانه رژیم صهیونسیتی 
در آرامــش بــه ســر می برند خــدای بزرگ را شــاکریم و به ســهم 
خــودم از رزمنــدگان حــزب الله کــه با عــزت، افتخار، شــجاعت و 
درایــت مقاومت کردند و جنگیدند و هرگز اجــازه ندادند که یک 
وجب از خاک شــان با همه فشــارهایی که دشــمن در بمباران ها 
و آتش های شــدید انجــام داد در تصرف درآید؛ خــدای بزرگ را 

شاکرم.
قالیبــاف در پاســخ بــه ســوالی درباره توافــق آتش بــس در لبنان 
گفــت: از توافــق آتــش بــس حمایت مــی کنیــم امیدواریــم این 

آرامش در غزه هم برقرار شود.
وی افــزود: این کــه نتانیاهو جنایتــکار متمرکز بر ایران اســت، یک 
حــرف گزاف اســت؛  وقتی جنگ شــروع شــد و شــهید نصرالله را 
شهادت رسانده و جنایت پیکر را انجام دادند، احساس همه این 

بود که حزب الله تضعیف شده است.
قالیباف یادآور شد: در سفر به بیروت در میان دود و آتش و فشار 
بــه مردم داغدار و عــزادار، مردم را دیدم که مــی جنگیدند و زیر 
آتش در جاهای مختلف از خانه  و کاشانه را از دست داده بودند؛ 
در آن ها صبر و شجاعت و درایت و خلاقیت دیدم و حزب الله را 
زنده دیدم. در اجلاس IPU در ژنو هم گفتم که حزب الله زنده تر 

از همیشه است.
رییس مجلس خاطرنشان کرد: نتانیاهو کثیف می داند با ۷ لشکر 
در جنــوب لبنان آمــد تا آن جا را تصرف کند اما هرگز نتوانســت، 
این قدرت اســلام است پس رجزخوانی نکند که شکست خورده 

است تا دیشب تلاویو را می زدند که این قدرت اسلام است.
وی تاکیــد کــرد: حتمــا عملیات وعــده صــادق ۳ را داریــم و این 
تصمیم ماســت و زمان آن هم جز عملیات اســت که در وقت و 

زمان خودش انجام می شود.

مجلــسمحــلنگاههــایمتفــاوتونظــراتمختلف 
استوتضاربآراوافکاردارد

چگونــه  مجلــس  در  او  کــه  پرســش  ایــن  بــه  پاســخ  در  وی 
»سوپرانقلابی ها« را مدیریت می کند، اظهار کرد: نگاه این چنینی 
را قبول ندارم چون اولاً مجلس محل نگاه های متفاوت و نظرات 
مختلف است و تضارب آرا و افکار دارد. اگر همه باهم یک حرف 

بزنیم خود ما هم آنجا اذیت می شویم.
قالیبــاف افزود: هیچ نگرانــی در این زمینه وجود نــدارد و همین 
امــروز هــم این موضــوع در صحن علنی مجلس دیده شــد. من 
نه تنهــا در ایــن زمینــه احســاس مشــکل نمی کنــم که ایــن امر را 
پویایی سیاسی مجلس می دانم و عقلانیت انقلابی این مجلس 
از مجلس قبلی بالاتر است. رئیس مجلس تأکید کرد: هماهنگی 
بین قوا از وظایف رهبری انقلاب اســت و گاهی هم این جلســات 
ســران قوا در محضر رهبــری انقلاب برگزار می شــود و گاهی هم 
اگــر نیاز به اذن از ایشــان وجــود دارد، ایشــان همراهی می کنند و 
خیلی از مشــکلات به زمیــن مانده آنجا انجام می شــود. همه ما 
تاکیــد بر اجرای قانون داریم. اگر لازم باشــد در جلســه ســران ما 
یک تصمیمی را هم بگیریم که قانونی را متوقف کنیم همه این 

تصمیمات ما برای مدت یک سال است.

تعاملوهمکاریبدانمعنانیستکهخلافقانون 
عملشود

رییــس مجلس در پاســخ به ســوالی درباره این کــه وفاق مجلس 
ودولــت و مخالفــت مجلس با یــک فوریت لایحــه اصلاح قانون 
انتصاب اشخاص در مشاغل حساس گفت: وفاقی که بخواهد با 
مخالفــت با فوریت لایحه ای به هم خورد همان بهتر که از وفاق 

حرف نزنیم.
وی بــا بیــان این کــه »برنامه هفتم میثــاق ملی اســت و تعامل و 
وفاق مجلس و دولت حول این موضوع اســت«، گفت: بپذیریم 
که در کشور سلایق سیاسی مختلف داریم که یکی منتقد و دیگری 

طرفدار دولت است و این دو گرایش در کشور فعالیت می کنند.
قالیباف افزود: در این بین برنامه هفتم قانونی اســت که اســاس 
کار بــوده و همــه بایــد قبــول داشــته باشــیم و بــرای اجــرای آن 

همکاری و تعامل کنیم.
رییس مجلس خاطرنشان کرد: وقتی حرف از تعامل و همکاری 
می زنیم بدان معنا نیســت که خلاف قانون عمل شــود. من هم 
بــه فوریــت لایحــه تابعیت هــا رای نــدادم و اکنون ایــن لایحه به 
صورت عادی در کمیسیون بررسی می شود اما  آیا باید کار خلاف 
قانون را تمجید کرد؟ به هر حال بردار  عزیزمان آقای ظریف که 
آن جــا قــرار گرفته طبق قانون جاری، خلاف اســت و این روشــن 

است.
وی افزود:  یک جایی به آقای پزشکیان درباره آقای ظریف گفتم 
که اجازه دهید این لایحه در مجلس بیاید و تعیین تکلیف شــده 
و برگــردد اگــر قانون اصلاح شــد آقای ظریف باشــد. مــن هم به 
فوریت رای ندادم، آیا  وفاق به هم خورده است؟ در موضوعات 
انرژی و مســکن و موضوعات حوزه اقتصاد باید منســجم تر کار را 

پیش برد. در حوزه نظارتی هم نظارت داشت.
رییــس مجلــس بــا بیــان این کــه »نظــارت مجلس  سیســتمی و 
جمعی اســت و با نظارت سازمان بازرســی تفاوت دارد«، افزود: 
اگر سازمان بازرسی تشخیص داد خلاف قانونی انجام داده آن را 

متوقف می کند؛ ما در نظارت مچ گیری نمی کنیم.
قالیبــاف بیــان کــرد: بحث دلار هم روشــن اســت؛  ما کســری ارز 
داریم از آن طرف هم هزینه هایی داریم.  طبیعتا باید در موضوع 
حق ماموریت ها به این موضوع توجه شــود البته که این سیاسی 
و ســلیقه ای اســت و اگر دلاری حق ماموریت دهند خلاف قانون 

نیســت و اگــر تبدیــل بــه ریال شــود هــم خــلاف قانون نیســت و 
می شود تبدیل ریال به صورت دلار توافقی باشد.

عملدولتآمریکاستکهتصمیماتمارامشخص 
میکند

قالیباف در پاســخ به پرسشــی مبنی بر این که آیا مجلس شورای 
اســلامی قصــد دارد کــه قانونــی را تصویب کنــد تا بر اســاس آن 
روی روابــط آتی ایران و آمریکا تاثیر بگذارد؟ مثلًا این که بخواهد 
مذاکرات آتی ایران و کشــورهای غربی را محدود یا تســهیل کند؟ 
تاکیــد کــرد: دولــت جدیــد آمریــکا و رئیس جمهــور آن بــرای ما 
حتمــاً با رقیبش متفاوت اســت؛ چراکه او شــهید ســلیمانی را به 
قتل رســانده اســت. امروز وقتی به یک دهه گذشته ترکیبی که او 
بــرای همکارانــش انتخاب کرده اســت، نگاه می کنیــم می بینیم 
که در صحبت ها و تصمیمات شــان همیشــه خلاف ملت ایران و 
حرکت هــای ملت ایران حرکت کردنــد بنابراین برای ما متفاوت 

است.
وی بــا بیــان این کــه »البتــه کــه مــا الان هیــچ قضاوتــی نداریم و 
منتظریم که ببینیم در عمل چه کاری را انجام می دهند«، افزود: 
عمل آنها در آینده تصمیمات ما را روشن می کند نه حرف هایی 
که آن ها می زنند. نکته مهم که باید به آن توجه شــود این اســت 
که امروز نتانیاهو در یک باتلاقی فرو رفته اســت؛ او ۷ اکتبر ســال 
قبــل تلاش کــرد و گفت که من غزه را این گونه می کنم اما دیدیم 
کــه یک ســال بعد در ســالگرد ایــن عملیات، حماس تــل آویو را 
مورد تهاجم عملیات موشــکی خود قرار داد. به هر حال به نظر 
می رســد که نباید رئیس دولت جدید آمریکا در مسیر باتلاقی که 
نتانیاهو در منطقه ایجاد کرده اســت، حرکت کند؛ بنابراین عمل 

او است که تصمیمات ما را مشخص می کند.
رئیس مجلس در پاســخ به این سوال که عده ای معتقدند اساسا 
در کشور زیر ساخت های لازم برای اجرای قانون عفاف و حجاب 
را نداریم و نهادهای متولی مانند نیروی انتظامی تجهیزات لازم 
ماننــد دوربین های پیشــرفته بــرای ثبت تخلفات را در دســترس 
ندارنــد و آیــا تدبیــری بــرای انجــام این زیر ســاختمان ها شــده و 
پیش بینــی از وضعیــت اجرای قانــون حجاب ، گفــت: زمانی که 
قانــون عفــاف و حجــاب را در مجلــس دنبــال می کردیــم برخی 
می گفتنــد مــا قانون نداریم. بــه آنان می گویم کــه درباره حجاب 

قانون داشتیم و داریم.
وی ادامــه داد: قــوه قضاییــه لایحــه ای نــه مــاده ای تنظیــم کــرد 
و بــه دولــت و ســپس به مجلــس داد. قــوه قضاییــه فقط بخش 
جرم انــگاری و قضایی را لحاظ کــرده بود؛ بنابراین آن رابه دولت 
فرســتادیم و ۱۴ ماده شــد. اما مجلس تمامی ابعاد حجاب را در 
نظــر گرفــت و فهمیدیم نباید ســلبی به این موضــوع نگاه کنیم 
بایــد ایجابــی هم نگاه کنیــم و ابعاد فرهنگی، هویتی ، سیاســی ، 
اجتماعــی و ... را در نظر بگیریم. مجلس به این موضوع ایجابی 
نگاه کرد. در اتفاق ســال ۱۴۰۱ مجلس در گزارشــی ۳۱ دســتگاه را 
مسئول پوشش قوانین حجاب دانست و رسماً در صحن مجلس 
گفتیم که از ۳۲ دستگاه ، ۳۱ دستگاه به وظایف خود عمل نکرده 
است. غیر از نیروی انتظامی که به وظایف خود عمل کرده است 
و در همــه جــا دنیا گاهی اشــکال بوجود می آید، بقیه دســتگاه ها 
بــه وظایــف خود عمــل نکردند. قانــون عفاف و حجــاب وظایف 

دســتگاه ها را در قبال حجاب مشــخص کرد. البته در بخش جرم 
انگاری تلاش کردیم این لایحه را سطح بندی کنیم. در این لایحه 
جلوی هر گونه درگیری و اقدام مستقیم را گرفته ایم. دیگر گشت 
ارشــادی در قانون وجود ندارد و ضمانت اجرایی آن را مشــخص 
کردیم. کشــف حجاب، بدحجابی و برهنگی در این لایحه سطح 
بندی شــده اســت. قالیباف تاکید کــرد: امکانــات و تجهیزات نیز 
باید فراهم شود. مقداری از آن فراهم شده و باقی آن نیز فراهم 
خواهد شد. در حوزه جرم انگاری اگر کشف حجابی اتفاق بیفتد، 
ابتــدا پیامــک داده می شــود، ســپس تذکــر داده می شــود. البتــه 
جریمــه مرحله اول ثبت اما اقدام نمی شــود. اما اگر دوباره تذکر 
داده شــود جریمه مرحله دوم هم اعمال می شــود. زندان رفتن 
دیگر در چنین مواردی نیست و خیلی شفاف و روشن موضوعات 

تبیین شده است.

ســاز  مجموعــه حداکثــر و نیســتیم خودروســاز مــا
هستیم

رییــس مجلــس در پاســخ بــه ســوالی دربــاره مافیــای خــودرو و 
اقدامــات مجلــس برای حــذف مافیای خودرو گفــت: نمی گویم 
خــودرو مافیــا دارد یــا ندارد امــا در حوزه خودرو در نوع سیاســت 

گذاری اشتباه کردیم.
وی افزود: امروز با فروش خودرو لاتاری برگزار می کنیم، از مردم 
ثبت نام کرده و عده ای برنده می شــوند که این ها اشــکال اســت 
چون وقتی رقابت نباشــد ایــن اتفاق می افتد. حتــی اگر به تولید 
بیــش از اندازه رانت بدهیم خودمان به دســت خودمان تولید را 

از بین می بریم. تولید باید درون زا باشد.
رییس مجلس ادامه داد: رقابت را در حوزه بازار خودرو در کشــور 
از بیــن برده ایــم. بــرای حمایــت از خــودروی داخلــی می گوییم 
تعرفه روی ماشین بسته شود تا این صنعت خراب نشوداما این 
تعرفه موقت و مشروط و کاهنده نیست نتیجه این می شود که ۴۰ 

سال بعد از تولید پیکان وضعیت خودرو همچنان همان است.
قالیبــاف تاکیــد کرد: ما خودروســاز نیســتیم و حداکثــر مجموعه  
ســاز هســتیم؛ امروز اگر بخواهد یک پلفترم خــودرو آماده و اجرا 
شــود نزدیک به ۵/۱ تا ۲ میلیارد دلار هزینه پلتفرم برای طراحی 
ماشــین اســت که باید حداقل ۴۰ میلیون تیراژ در ۱۰ ســال داشته 

تا به سود برسد.
وی افزود: ما به جای آنکه تعرفه ها را کاهنده کنیم بالا می بریم 
امــا چــه زمانی خودروســاز تحول ایجــاد می کند؟  به خودروســاز 
بگوییم تعرفه ۴۰۰ درصد را اعمال می کنیم تا خودروهای دیگر  
رقابت نکند اما در ۱۵ ســال دیگر سال به سال تعرفه کاهش پیدا 
می کند تا اگر خودروســاز تحولی نداشــت ظلم به مردم نشــده و 
ماشینی با ایمنی و مصرف سوخت کم داشته باشد پس نگوییم 

مافیا بلکه بگوییم ما در سیاست گذاری درست عمل نکردیم.
قالیبــاف بیــان کــرد: اصرارکــردم واردات خودرو شــود بعد همه 
مخالفت ها را دیدند. خودروســازان بزرگ دنیا را نگاه کنید که با 
هم همکار و شــریک می شــوند در کشــور ما هر روز خودروسازان 

قطعات وارد کرده و تجمیع می کنند.
وی افزود: در واکنش به قانون واردات می گویند ارز برای واردات 
نداریــم پــس چــه طــور در ســال ۱۴۰۲،  ۸ میلیــارد بــرای واردات  
قطعــات داده شــد و اکنــون بــرای واردات خــودرو می گویند دلار 

نداریــم؟ البتــه حرفم بــه این معنا نیســت که افــراد قابلی برای 
طراحی خودرو نداریم بلکه افراد قابلی هســتند و ما هم مصمم 
هستیم کما اینکه کمیسیون تلفیق  بودجه تعرفه واردات خودرو 

را به ۶۰ درصد رساند و تصویب کرد.

بنــانیســتتصمیماتشــوکآوربرایجامعــهایجاد 
شود

رییــس مجلس در پاســخ به ســوالی دربــاره گرانــی بنزین گفت: 
حتما بنا نیســت تصمیمات شــوک آور برای جامعه ایجاد شــود. 
جلوگیری از اســراف بــه معنای افزایش قیمت نیســت و تنها راه 
یا اولین راه افزایش قیمت نیســت حتی اولین فرآورده ای هم که 

بخواهیم کاری کنیم شاید برای بنزین نباشد.
وی افــزود: ســهم بنزیــن در کل انــرژی حــدود ۹ درصــد اســت، 
اماسهم گاز ۷۰ درصد است پس برای چاره اندیشی باید بدانیم 
از کجــا و بــا چه روشــی کار را انجــام می دهیم ولی همــه ما قبول 
داریــم کــه ایــن نوع مصــرف کــردن و قیمت گــذاری کار درســتی 
نیست و باید به عنوان یک مساله شناخته و جامعه و مردم همه 
با هم باشــیم قالیباف بیان کرد: اگر قرار اســت از هر روشی انجام 

شد، دولت انتفاع ببرد مردم هم باید انتفاع ببرند.
رییــس مجلس تاکید کرد: ۵۲ درصد خانوارها از بنزین اســتفاده 
کــرده و یارانه به آن ها تعلق می گیــرد و ۴۸ درصد خانوار خودرو 
ندارند که بنزین تعلق گیرد پس نابرابری دردناک تر از ناترازی و 
ظلم مضاعف است؛ معتقدم برای انرژی باید مساله را پذیرفته 
و با مردم حرف زده و نخبگان در میدان آیند و شوک وارد نکنیم. 
این تصمیم غلطی اســت که یک مرتبه قیمت ها بالا رفته و این 

شوک را اعمال کنیم.

بایدجامعههدفیارانههارابهدرستیتعیینکنیم 
 بــه گــزارش ایســنا رئیس مجلس شــورای اســلامی در پاســخ به 
پرسشــی مبنــی بــر این کــه برنامه هــای مجلــس بــرای مقابله با 
گرانی های افسارگســیخته و روزافزون سبد کالای خانوار چیست؟ 
اظهار کرد: ما وقتی که طرح تعدیل در سال ۱۴۰۱ در حال اجرایی 
بود، در مجلس بحثی داشتیم مبنی بر این که اگر دولت تصمیم 
دارد تــا نــرخ ارز ترجیحــی را افزایش دهد، خــودش مجاز به این 
کار اســت و مــا او را مکلــف بــه ایــن کار نکردیم اما گفتیــم که اگر 
دولــت تصمیم به انجام چنین کاری گرفت حتماً تکلیف دارد تا 
کالابــرگ الکترونیکــی را اجرا کند به این دلیل که بتوانیم ســبدی 
از نیازهــای ضــروری را جهت تامین ۲۰۰۰ کالــری در روز در اقلام 
خوراکــی و همچنیــن اقلام مورد نیاز در حوزه بهداشــت و درمان 
و حتی کالاهای اصلی جهیزیه تحت پوشش قرار دهیم؛ الان نیز 
دولت همراه اســت و به صورت ویژه آقای دکتر پزشــکیان همراه 
اســت؛ یکی از موارد وفاق همین جا است؛ چرا که این هماهنگی 
و باور وجود دارد که حتماً برای مبارزه با گرانی، بخشی از جامعه 
را که در دهک های جامعه هستند، به گونه ای با ارائه همین سبد 
کالا تحت پوشــش قرار دهیم. به روایتی در فــاز اول ۱۲ قلم کالا و 
در فــاز بعــدی ۲۵ کالا را به گونه ای تحت پوشــش قــرار دهیم که 
رشــد قیمــت آن ها هرگــز از افزایش حقــوق کارگــران و کارمندان 

بیشتر نشود.
وی ادامــه داد: از طــرف دیگر باید خودمان که مقصر هســتیم به 
ایــن موضوع توجه کنیم کــه الان عملًا نزدیک به ۸۲ میلیون نفر 
یارانه می دهیم؛ ما باید افرادی که در طبقات و دهک های پایین 
جامعه قرار دارند حتی تا دهک های هفتم را به طور جدی تحت 
پوشش سبد کالا قرار دهیم. باید بتوانیم جامعه هدف یارانه های 
اصلــی و ریالی را به درســتی تعیین کنیم و ایــن یارانه ها به جایی 
اصابــت کنــد که در اولویت هســتند؛ این از کارهای قطعی اســت 
که در بودجه ســال ۱۴۰۴ در دســتور کار و از مواردی است که مورد 

توجه قرار خواهد گرفت.

J O M L E H

رهبر انقلاب در دیدار مسئولان و فرماندهان نیروی دریایی ارتش:

افزایش توان رزم باعث پیشگیری
از تهاجم دشمن است

فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت:

 غیرقانونی بودن انتصاب ظریف 
را پیگیری می کنیم

افزایش فوق العاده رانندگان تاکسی های
اینترنتی و آسیب های مختلفی که می تواند

به دنبال داشته باشد؛

ضررهای رونق یک کسب وکار

 مدیرعامل بانک صادرات ایران در دیدار با دبیر شورای عالی
 مناطق آزاد کشور تأکید کرد؛

آمادگی برای تأمین مالی طرح های 
توسعه ای مناطق آزاد
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آخرین گزارش مرکز آمار ایران از تورم دهک ها چه می گوید؛

گرسنگی سهم فقرا از تورم
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سخنگویدولت:
غیرقانونیبودنانتصابظریفرا

پیگیریمیکنیم
فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در حاشیه جلسه هیئت دولت 
در جمع خبرنگاران ضمن تشــریح مصوبات جلسه دولت اظهار 
کــرد: طبق روال معمول هر کدام از اعضای کابینه وقتی گرفته و موضوع 
را صحبــت می کنند و موضوع پررنگ مطرح شــده وقتی اســت که رئیس 
جمهور برای آموزش و پرورش اختصاص می دهد و موضوعی اســت که 

باید برای آن توجه ویژه صورت بگیرد.
وی افــزود: رئیــس جمهــور کار ویــژه هــم برای حــوزه محتوایــی و فضای 
آموزشــی انجام می دهد. همچنین در مورد نمایندگان مجلس از مســأله 

رفاه مردم مسائلی مطرح شد.
ســخنگوی دولــت با اشــاره به اینکــه منوچهر حبیبــی به عنوان اســتاندار 
کرمانشــاه انتخاب شــد گفت: تا امروز ۲۹ اســتاندار منصوب شده اند و دو 

نفر از استانداران در مسیر اداری انتصاب هستند.
مهاجرانــی با بیان مصوبات دولــت ادامه داد: برگزاری تور نمایشــگاهی 
در شــهر ســین کیانگ چیــن در راســتای وظایــف وزارت میــراث فرهنگی 
گردشــگری و صنایــع دســتی به تصویب دولت رســید. مطابــق قانون هر 
شــیء تاریخی که قرار باشــد از کشــور خارج شــود نیازمنــد مصوبه هیئت 

دولت است. برای مدت این تور گردشگری ادامه پیدا خواهد کرد.
وی بــا بیان اینکه طرح ویژه بهســازی مســکن در روســتا های زیر ۲۵ هزار 
نفــر مورد تصویب قرار گرفت افزود: همچنین زیرســاخت یکپارچه ابری 
دولت هوشــمند بــا اصلاحــات جزئی مــورد تصویب دولت قــرار گرفت. 
تکالیــف قانونی که هر کدام از دســتگاه های اجرایی برای برنامه هفتم در 

دستور کار داشتند نیز به طور مشخص در دولت پیگیری می شود.
سخنگوی دولت در مورد طرح ثبت طرح های صنعتی با عضویت در ژنو 
توضیح داد وزیر دادگســتری به ســه نوع حق اختراع و حق ثبت تجاری و 
حق طرح صنعتی در جلسه اشاره کرد و در طرح سوم نیز عضو شده ایم. 

این به وضعیت مخترعان صنعتی کمک می کند.
مهاجرانــی در مــورد پروتکل بین جمهوری اســلامی ایران و دولت کویت 

نیز پرداخت و گفت این مجوز نیز صادر شد.
ســخنگوی دولت در پاســخ به خبرنگار مهر در رابطه با غیرقانونی اعلام 
کردن حضور ظریف در دولت اعلام کرد: این موضوعات از طریق معاون 
حقوقــی و پارلمانی رئیس جمهور در حال پیگیری اســت و طبیعتاً آنچه 

که خروجی حاصل شود به سمع و نظر مردم ایران خواهد رسید.
مهاجرانــی در رابطــه با مشــکل کامیونــداران که ترانزیت ســوخت انجام 
می دهــد، بیــان کرد: موضوع بین وزارتخانه ای اســت و به طور مشــخص 
ایــن موضــوع را پیگیــری خواهیــم کــرد. از طریــق وزارتخانه هــای راه و 
شهرســازی همچنیــن صنعــت معــدن و تجارت بــه عــلاوه وزارت نفت 

مسأله قابلیت رسیدگی دارد.
وی در رابطه با مســموم شــدن دانش آموزان دختر توســط گاز ناشــناخته 
در یک ســال گذشــته و خبرنــگاری که گزارشــی در رابطه با ایــن پرونده را 
جویا شــد، اظهار کرد: این موضوع به وزارت دادگســتری و وزارت آموزش 
و پــرورش مربوط اســت. گزارش هایی که از دولــت قبل آمده بود در حال 
پیگیــری اســت و آخریــن گزارش هــا را به مردم و رســانه ها اطلاع رســانی 

خواهم کرد.
ســخنگوی دولت در رابطه با قانون عفاف و حجاب که قرار اســت ۱۶ آذر 
ابلاغ شــود نیز گفت: موضوعاتی مانند عفــاف و حجاب جزء موضوعاتی 
است که از جنس فرهنگی و اجتماعی و هنجاری است و با وفاقی که بین 
دولت و مجلس وجود دارد هر تصمیمی که گرفته شــود تصمیم به نفع 

کشور و مردم خواهد بود.
مهاجرانــی در رابطه با مســائل کشــور افغانســتان با کشــورمان و انتخاب 
نماینده ویژه با مســائل این کشور اظهار کرد: این کشور سالیان سال مورد 
آزار و اذیت قرار گرفته است، آن ها سال هاست قربانی قدرت های جهانی 
شــده اند و ما با این کشــور افغانستان در چند دســته مسأله داریم. مسأله 
مــراودات ایــران و افغانســتان و همینطــور اتبــاع غیرقانونی و یا مســائل 
تجــاری و صنعتــی فی مابین مســائل دو کشــور اســت. در رابطه انتصاب 

نماینده در این کشور اطلاعات تکمیلی را اطلاع رسانی خواهیم کرد.
وی در رابطــه بــا کم شــدن ســفر های اســتانی رئیــس جمهور و اشــاره به 
اهمیــت ارتبــاط چهره به چهــره رئیس جمهــور با مردم که توســط رهبر 
انقــلاب مطرح شــده اســت، عنوان کــرد: این نکته بســیار مهمی اســت و 
بــه درک مــردم که در اقلیم های مختلف زندگــی می کنند کمک می کند، 
برنامــه بایــد با وجــود برنامه مشــخص با حداقــل کردن هزینه ها باشــد. 
تعــداد زیــادی همــراه رئیس جمهــور به ســفر  می روند و ایــن هزینه های 

زیادی را ایجاد می کند.
ســخنگوی دولت به دســتاورد های خوب از ســفر به سیستان و بلوچستان 
اشــاره کرد و ادامه داد: مهمترین دســتاورد این ســفر وفاقی اســت که در 
ایــن منطقــه ایجاد می شــود. مهاجرانــی در رابطه با ملزومــات مذاکرات 
ایران و کشور های غربی بیان کرد: رهبری هم فرمودند اگر برای برداشتن 
تحریم هــا حتــی یــک ســاعت هم بتــوان اقــدام کرد نبایــد آن وقــت را از 
دســت داد. اما وقتی شــاهد اعمال تهدید ها و فشار های مختلف از طرف 
قدرت ها هســتیم، که مشــخصاً آن ها از طرف یک کشور مورد تغذیه قرار 
می گیرنــد این نشــان از بی اعتمادســازی فضــا دارد. هر گفتگویــی نیاز به 
احترام و اعتمادسازی دارد که باید آن را در رفتار نشان دهد. تا در نهایت 

این ها به وضعیت اقتصادی مردم کمک بکند و آن ها منتفع شوند.
وی در پاســخ به پرسشــی راجع به بازگشــت ۶۰ دانشــجو به دانشــگاه ها و 
چگونگی بازگشــت اســاتید به دانشــگاه ها گفت: طبق اعلام وزارت علوم 
تعــدادی از اســاتید کــه دارای مســأله ای بودند بازگشــته اند و ایــن فرایند 
در حال طی شــدن اســت. همانطور که اســتاد دانشــگاه شــریف در رشته 

کامپیوتر به کار برگشت و تعداد دیگری از اساتید بازگشتند.

دولتمجازبهوارداتبنزیندرسال
آیندهشد

محســن زنگنــه در واکنــش بــه انتشــار اخبــاری دربــاره مخالفــت 
کمیســیون تلفیق بــا واردت بنزین، گفت: واردات بنزین به کشــور 

پیرو مصوبات کمیسیون تلفیق ممنوع نشده است.
وی بیــان کــرد: دولــت در لایحــه بودجــه ۶۵ هزار میلیــارد تومــان منابع 
بــرای واردات بنزیــن پیش بینی کــرده بود که کمیســیون در مصوبه خود، 
محدودیــت در ایــن بخــش را از میان برداشــت تا قیمت بنزیــن افزایش 

پیدا نکند.
زنگنه افزود: بر این اســاس کمیســیون تصویب کرد کــه دولت اجازه دارد 

در صورت نیاز نسبت به واردات بنزین و فرآورده ها به کشور اقدام کند.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه ایــن مصوبــه به نفــع مردم اســت، گفــت: دولت 
در لایحــه پیش بینــی کــرده بــود که تا ســقف ۶۵ هــزار میلیــارد تومان در 
ســال آینــده واردات بنزین صــورت گیرد و مــا این محدودیــت واردات را 
از میــان برداشــتیم. گفتنــی اســت، شــب گذشــته مالک شــریعتی، عضو 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه با انتشار مطلبی در صفحه شخصی خود 
در شــبکه اجتماعــی ایکــس نوشــت: »آخرین روز بررســی لایحــه دولت، 
 کمیســیون تلفیــق بودجه ۱۴۰۴ بــا هرگونــه واردات بنزین در ســال آینده

 مخالفت کرد. «

اخبـــار
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وفاقبهمعنایتسلیمشدننیست
جمله 

سرویس سیاسی

کشور ما امروز به معنای واقعی کلمه، با شرایطی پیچیده دست به 
گریبان است که هیچ وجدان آگاهی آن را انکار نمی کند مشکلات 
مختلــف از ناتــرازی در حــوزه انــرژی تا ناتــرازی در بودجه کشــور و 
همچنین مشکلات پیچیده و نگران کننده ای که در مباحث اقتصاد، 
اشــتغال، مســکن و آســیب های اجتماعی وجــود دارد و در چنین 
شــرایطی، باید مشکلات را اولویت بندی کرد و همان گونه که رهبر 
معظــم انقلاب در نخســتین دیــدار خود با اعضای هیــأت دولت 
چهاردهم گفتند، فرهنگ مهم اســت اما اقتصــاد در اولویت قرار 

دارد، موضوعات اقتصادی را در صدر بگذارند.
 توقــع این اســت که نمایندگان مجلس شــورای اســلامی که چند 
ماهی است مأموریت خود را آغاز کردند، شرایط را درک کنند و به 

اولویت ها که درد مردم است بپردازند.
 بــا آغاز بــه کار دولــت چهاردهــم و انتصاب محمدجــواد ظریف 
به عنوان معاون رییس جمهوری توســط مسعود پزشکیان، جای 
تأســف اســت که بگوییــم دغدغه هــر روزه برخی نمایندگان شــد 
»ظریف«، گویا که کشور هیچ کدام از این مشکلات در حوزه اقتصاد، 

معیشت، جنگ منطقه ای و تقابل با قدرت های جهانی را ندارد. 
 ایــن نمایندگان که بخش بســیاری از آنان جزو طیف پایــداری و از 
نزدیکان به سعید جلیلی هستند، هر روز در صحن علنی مجلس 
و در برابــر دوربین هــا فریــاد برمی آورنــد کــه اگــر رییس جمهــور، 
محمدجواد ظریف را عزل نکند، وی را اســتیضاح خواهند کرد و از 

قوه قضاییه می خواهند پزشکیان و ظریف را محاکمه کند.
 این فرایند به اندازه ای آزاردهنده و کســالت آور شــد که درد برخی 
نمایندگان مجلس هم درآمد و از این که نمایندگان، مسائل اصلی 
کشور را فراموش کردند و همه مشکلات کشور را به عزل محمدجواد 
ظریف، گره زدند، به همکاران خود در جلســه روز گذشته مجلس 

شورای اسلامی تذکر دادند. 
 احمــد بیگدلی نماینده خدابنده در مجلس شــورای اســلامی در 
تذکری گفــت: آقای ظریــف، موضوع اصلی بعضــی از همکاران 

شــده اســت؛ اصلا ظریف را اعدام کنید ببینیم ایــن آقایان راحت 
می شــوند؟  وی با اشــاره به مشــکلات مختلف مردم گفت: مردم 
مشــکل آب، برق و اشــتغال دارند، اما صبح می آییم در مجلس 
بحــث دربــاره ظریف اســت و ظهر می خواهیــم از مجلس بیرون 

برویم، باز هم بحث ظریف مطرح است.
 نماینــده خدابنــده در مجلــس ادامــه داد: اصــلاً ظریــف را از این 
مملکت اخراج کنید تا آقایان راحت شوند؛ بس است دیگر این قدر 

صبح تا شــب ما در مجلس فقط شده بحث ظریف. یعنی واقعاً 
این مملکت هیچ موضوع مهمی ندارد؟

 نماینده خدابنده این سخنان را در تذکر شیخ حمید رسایی طرح 
کرد که ازجمله افرادی اســت که همه مشــکلات کشور را فراموش 

کرده و همت خود را نیز مصروف بر عزل محمدجواد ظریف کرد.
   نکته جالب توجه این اســت که محمدباقر قالیباف نیز به کمک 
رســایی آمد و حرف از غیرقانونی بودن این انتصاب زد و با جمله 

»امیدواریــم دولت این موضوع را تدبیر کند«، تلویحاً به مســعود 
پزشــکیان این پیام را داد که قبل از پیگیری های بعدی نمایندگان 

مجلس، محمدجواد ظریف را عزل کند.
 این اظهارات رییس مجلس که در نشست خبری روز گذشته اش 
نیز تکرار شــد، در شــرایطی اســت که چند روز قبل مجید انصاری 
معاون حقوقی رییس جمهوری گفته بود: رهبری شخصاً به دکتر 
پزشــکیان فرمودند با اصلاح قانون درباره تابعیت قهری موافقم 
و  مهــدی فضائلــی عضو دفتر حفظ و نشــر آثار رهبــر انقلاب نیز 
ایــن موضوع را تأیید کردند و همین اقدام فضائلی خشــم برخی 
اصولگرایان افراطی را برانگیخت و گفتند که فضائلی ســخنگوی 

بیت رهبری نیست !
 همــه موارد گفته شــده در شــرایطی اســت که این نماینــدگان در 
دولت پیشــین که روشــن شــده بود فرزند انســیه خزعلــی معاون 
رییس جمهوری تابعیت کانادا را دریافت کرده است، هیچ حرفی 
نزدند. همچنین تابعیت فرزند ظریف تابعیت قهری است یعنی 
در زمان حضور پدر و مادرش در مأموریت در آمریکا متولد شــد و 
نبایــد و نمی تــوان آن را مانند تابعیت های اختیــاری مانند فرزند 
انســیه خزعلی به شمار آورد.   نکته آخر ما در این مطلب خطاب 
به مسعود پزشکیان است که بر وفاق تأکید دارد و بعضاً از وی نقل 
شــد که با ســپردن برخی کرســی های دولت به فعالان ســتادهای 

انتخاباتی رقیب خود نیز مشکلی ندارد.
 رییس جمهــور باید بداند هر میزان که در میدان وفاق گام بردارد، 
رقبای سیاســی وی حریص تر خواهند شــد و سهم بیشتری طلب 

خواهند کرد و هرگز نیز از وی سپاسگزار نخواهند بود.
 بــا قاطعیت می توان گفت حتی اگر مســعود پزشــکیان، ســعید 
جلیلی را معــاون اول خود کند نیز آنان کوتاه نخواهند آمد و همه 
تــلاش خود را بر این امر متمرکز می کنند کــه دولت چهاردهم در 

همین زمستانِ سرد بر زمین گرم بخورد.
 مسعود پزشکیان باید بداند وفاق به معنای تسلیم دولت مردان 
در برابر زیاده خواهی اصولگرایان افراطی و طیف پایداری نیست و 
نباید درخصوص حضور محمدجواد ظریف کوتاه بیاید چون یک 
هفته پس از عزل ظریف، موضوعی دیگر را عَلَم خواهند کرد و بر 

سر دولت خواهند کوبید. 

مسعودپزشکیانبایدبداندوفاقبهمعنایتسلیمدولتمرداندر
برابرزیادهخواهیاصولگرایانافراطیوطیفپایدارینیستونباید
درخصوصحضورمحمدجوادظریفکوتاهبیایدچونیکهفتهپس

ازعزلظریف،موضوعیدیگرراعَلمَخواهندکردوبرسردولت
خواهندکوبید

رهبری

خبر رسیده

اســتقبال ایران از توقف تجاوز رژیم 
صهیونیستی علیه لبنان

اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان با استقبال از خبر توقف تجاوز رژیم 
صهیونیستی علیه لبنان، بر حمایت قاطع جمهوری اسلامی ایران از دولت، ملت و مقاومت 

لبنان تأکید کرد.
بقایی با اشــاره به موضع همیشــگی جمهوری اســلامی ایران مبنی بر ضرورت توقف فوری جنگ 
علیه غزه و لبنان و تحرکات گسترده دیپلماتیک کشورمان برای نیل به این هدف در ۱۴ ماه گذشته، 
خاطرنشان کرد نتیجه جنگ افروزی و جنایات رژیم صهیونیستی که با حمایت همه جانبه آمریکا 
و برخی دولت های اروپایی همراه بوده است، شهادت ۶۰ هزار نفر انسان بی گناه، زخمی شدن ۱۲۰ 
هزار نفر و آوارگی بیش از سه و نیم میلیون نفر از مردم مظلوم فلسطین و لبنان و تخریب گسترده 

زیرساخت های حیاتی در نوار غزه و لبنان بوده است.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه افــزود: با توجه به دســتور های موقت صــادره از دیــوان بین المللی 
دادگستری مبنی بر جلوگیری از نسل کشی و حکم بازداشت سران رژیم صهیونیستی از سوی دیوان 
کیفری بین المللی به اتهام جنایات جنگی و جنایات علیه بشریت، افکار عمومی جهان که در ۱۴ ماه 
گذشته ندای توقف جنگ و نسل کشی را سر داده اند، امروز در انتظار محاکمه و مجازات جنایتکاران 

رژیم اشغالگر هستند.
بقایی همچنین بر مسئولیت جامعه جهانی برای محافظت از صلح و ثبات در منطقه غرب آسیا و 

اعمال فشار مؤثر بر رژیم متجاوز صهیونیستی برای توقف جنگ علیه غزه تأکید کرد.

ریاست جمهوری

رئیسجمهور:

وفاقملیدرداخلکشورپشتوانهمحکم
سیاستخارجیدولتاست

از اســاتید سیاســت خارجــی و روابــط  بــا جمعــی  مســعود پزشــکیان 
بین الملــل دیــدار و پــس از شــنیدن نظــرات، پیشــنهادات و راه کار های 
صاحب نظران حوزه سیاســت خارجی، با تشریح ایده دولت چهاردهم 
بــرای تعامــل با دنیــا و نظــام بین الملل، ایجــاد وفاق و همبســتگی در 
داخل کشــور را نخســتین گام دولت در جهت اجرای طرح های سیاست 

خارجی در نظام بین الملل عنوان کرد.
رئیــس جمهــور بــا اســتقبال از برگزاری جلســات منظــم کارشناســی با 
حضــور صاحب نظــران و اســاتید در همــه حوزه هــا، ایجــاد بــاور و درک 
عمیق از مسائل پیچیده کشور را وظیفه اصلی اساتید دانشگاه دانست و 
گفت: صحبت ها و موضع گیری های کارشناسان و اساتید دانشگاه متکی 
بــر یک باور علمی اســت و ایــن باور علمی می توانــد میانجی آبرومند و 
دقیقی برای فهم مســائل پیچیــده و کلان و ایجاد باور و درک اجتماعی 

در مردم شود.
پزشــکیان با بیان اینکــه امروز »وفاق ملی« نقطه اصلــی اتکای ما برای 
حل نه تنها مســائل سیاســت خارجی، بلکه تمامی مشکلات گریبان گیر 
در کشــور است، افزود: ما نباید دانسته و یا نادانسته به شکاف اجتماعی 
و دعوا هــای سیاســی در جامعــه دامن بزنیــم. دولت بــرای اینکه بتواند 
در عرصه سیاســت خارجی و نظام بین الملل پشــتوانه محکمی داشته 
باشــد، ابتــدا بایــد بتواند وفــاق ملــی را در داخل کشــور و در میان مردم 

تقویت کند.
رئیــس جمهــور بــا تأکید بــر اینکه حوزه سیاســت خارجی بیــش از همه 
موضوعات نیازمند وحدت، انســجام و وفاق ملی اســت، اظهار داشت: 
همه جریان های سیاسی در کشور باید بدون ایجاد دعوا و یا متهم کردن 
یکدیگــر به خیانت در یک نقطه مشــترک به تفاهم برســند و دولت آن 
نسخه شفابخش را اجرا کند تا بتوانیم مشکلات مردم و کشور را برطرف 
کنیــم. اگر در کشــور ید واحد شــویم، آمریــکا نمی تواند برای ما مشــکل 

جدی ایجاد کند.
پزشــکیان انتخاب اســتانداران قومی را یکی از نمونه هــای ایجاد »وفاق 
ملــی« در کشــور عنوان کــرد و گفت: ما بــرای اولین بــار در طول انقلاب 
اســلامی توانستیم با هدایت مقام معظم رهبری استانداران کرد، بلوچ 
و عرب را برای اســتان های کردستان، سیســتان و بلوچستان و خوزستان 
انتخــاب کنیم و اقــوام را که یکی از بزرگ ترین ســرمایه های ملی کشــور 

است، تقویت کنیم.
رئیــس جمهــور بــا اشــاره بــه اینکــه دولــت از همــکاری همــه نیرو های 
توان مندی که بتوانند به کشــور کمک کنند، فارغ از اینکه به کدام جریان 
سیاســی وابســتگی دارنــد، اســتقبال می کنــد، اظهــار داشــت: بــه دنبال 
کســانی نیستیم که شــرکت ها و صندوق های بازنشســتگی در کشور را به 
یکــی از زیان ده ترین بنگاه های مالی تبدیل کرده اند؛ متأســفانه به جای 
تنبیــه و عــزل، آنــان را تکریــم و از جیــب ملت بــه آن ها حقــوق اضافی 

پرداخت کرده اند.
پزشــکیان بــا تأکیــد بر اینکــه از هر فــردی کــه ظرفیت ایجاد ســوددهی 
و ارائــه راه کار بــرای خــارج کــردن بنگاه هــای مالــی و اقتصادی کشــور از 
مشــکلاتی همچون زیان دهی و ورشکســتگی دارنــد، حمایت می کنیم، 
اظهــار داشــت: بــرای من مهم نیســت که وابســتگی جریانی و سیاســی 
افــرادی که می خواهند به کشــور خدمت کنند به کجــا بازمی گردد. یکی 
از مشــکلات مــا این اســت که بــا فیلتر های سیاســی و جناحــی، مذهبی 
و غیرمذهبــی، کشــور را از نیــروی متخصص خالی کردیم. هر کســی که 
طبق ســند چشــم انداز، قوانین مصرح در قانون اساســی و سیاست های 
کلی نظام به کشور خدمت کند، نیروی من است و از حضور او در دولت 

استقبال خواهم کرد.
رئیــس جمهــور در جمع بنــدی ایــن بخــش از ســخنان خــود از ارائــه 
پیشــنهادی از ســوی دولت برای تشــکیل شــورایی جهت حل مشکلات 
بنگاه هــای زیــان ده در کشــور خبــر داد و گفــت: در گفتگــو بــا مســئولین 
بخش هــای مختلــف نظــام پیشــنهاد دادم شــورایی تشــکیل شــود و بــا 
اجماع کسانی که این شرکت ها را به وضعیت امروز رسانده اند و آسیب 
و ضــرر بــه کشــور وارد کرده انــد، جای خــود را بــه مدیران و کارشناســان 

توان منــد بدهنــد. ضرورت تشــکیل این شــورا از آن جهت اســت که اگر 
مدیــر ناکارآمــدی بــا وابســتگی بــه جریانــی خاصــی برکنــار شــد، دیگر 

نمی توان دولت را متهم به سیاسی کاری کرد.
پزشــکیان در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه تحریم های 
ظالمانــه آمریــکا حتــی بر رفتار کشــور های دوســت و همســایه مــا تأثیر 
می گــذارد و باعــث عقب نشــینی برخــی کشــور ها از تعهــدات گذشــته 
خود می شــود، اظهار داشــت: ما از اینکه بتوانیم تعهدات گذشــته خود 
را بــا کشــور های مختلف دنبــال و اجرا کنیم اســتقبال خواهیــم کرد؛ اما 
تحریم هــای آمریکا در رفتار ســایر کشــور ها کــه با ما تعهــدات اجرایی و 

عمرانی دارند، غیرقابل کتمان است.
پزشــکیان بــا اشــاره به برخــی نظرات مطــرح شــده در جلســه مبنی بر 
اینکه ایــده دولــت چهاردهــم تعامل با دنیــا با پرهیز از تنــش و درگیری 
اســت، اظهار داشــت: حضرت امــام علی )ع( در عهدنامه مالک اشــتر 
می فرمایــد: اگر تو را به صلح دعــوت کردند، آن را دفن نکن زیرا صلاح 
امنیــت لشــکریان در آرامــش اســت، اما وقتــی صلح کردی، از دشــمن 

برحذر باش که مبادا به تو نزدیک شود و غافلگیرت کند.
در ابتدای این دیدار مهدی ســنایی مشاور سیاسی رئیس جمهور ضمن 
خوش آمــد به اســاتید دانشــگاهی، این فرصــت را برای دولــت مغتنم 
شــمرد و گفــت: بهره گیری از نظرات اســاتید سیاســت خارجــی و روابط 
بین الملــل را بــرای پیشــبرد اهــداف نظــام در زمینــه سیاســت خارجی 
ضــروری می دانیــم؛ تضــارب آرا باعــث ایجــاد راه حل هــای مناســب و 

گره گشا در حوزه سیاست خارجی خواهد شد.
ســنایی همچنیــن از تــداوم برگــزاری جلســات مشــابه بــا اســاتید ســایر 

حوزه ها خبر داد.
در ادامــه ایــن جلســه، ۱۷ نفــر از اســاتید دانشــگاه در حــوزه سیاســت 
 خارجــی و روابــط بین الملل بــه بیان دیــدگاه ، دغدغه ها و پیشــنهادات 

خود پرداختند.
لزوم بازگشــت کشــور به روند اصلــی جهانی، نــگاه واقع بینانه دولت به 
بریکــس و ســازمان همکاری هــای شــانگ های، جلوگیــری از تحلیــل و 
تخلیه ســرمایه ها و ذخایر راهبردی کشــور نظیر نیروی انســانی توســعه 
یافتــه، تدوین گفتمان و ســند راهبردی سیاســت خارجی، تشــکیل ســاز 
و کار هایــی برای هماهنگی در عرصه سیاســت خارجی از ســوی دولت، 
ارتبــاط مســتمر دولــت بــا دانشــگاهیان، لــزوم توجــه کل نگــر دولت به 
مســائل سیاســت خارجی، توجه به ظرفیت ژئواکونومی ایران، توســعه 
راهبــرد وفاق دولــت چهاردهم به عرصه سیاســت خارجــی در تعامل 
با ســایر نهاد های تصمیم ســاز در کشــور، دفاع روشــن دولت از مواضع 
خــود در حوزه سیاســت خارجی، اتصال ایران بــه زنجیره ارزش جهانی 
و بهره گیــری از پتانســیل کشــور های همســایه و حــوزه خلیــج فــارس از 

مهم ترین نکات یاد شده در این جلسه بود.

رهبرانقلابدردیدارمسئولانوفرماندهاننیرویدریایی
ارتش:

افزایش توان رزم باعث پیشگیری 
از تهاجم دشمن است

فرمانــده معظــم کل قــوا در دیــدار مســئولان و فرماندهــان نیــروی دریایــی ارتش با 
گرامیداشت سالروز ۷ آذر ۱۳۵۹ و حماسه آفرینی ناوچه پیکان در مقابل دشمن بعثی 
کــه روز نیــروی دریایــی نام گرفته اســت، نیــروی دریایــی را در دنیــای امروز نیرویــی حیاتی و 
تعیین کننــده خواندنــد و بــا تحســین فعالیــت بخش هــای مختلــف عملیاتــی، اطلاعاتــی، 
پشــتیبانی، ســازندگی و نوآوری در نیروی دریایی ارتش، گفتند: جهت گیری نیرو های مســلح 
به ویــژه نیــروی دریایی در همه فعالیت ها و برنامه ریزی ها بایــد متمرکز بر افزایش آمادگی و 

توان رزم باشد.
 حضرت آیت اله خامنه ای، افزایش توان رزمی را باعث پیشگیری از تهاجم دشمن دانستند 
و افزودند: مهمترین کار نیرو های مســلح پیشــگیری از تهاجم اســت بنابراین باید به گونه ای 
عمل و توان رزمی کشــور را در نگاه و رصد بدخواهان ایران برجســته کنید که به معنی واقعی 

احساس کنند هرگونه برخورد برای آن ها هزینه سنگینی به دنبال خواهد داشت.
 رهبــر انقلاب اســلامی، اســتمرار مأموریت هــای دریانــوردی را ضروری برشــمردند و گفتند: 
همچنان که پیش از این گفته شد می توان مأموریت چند ماهه ناوگروه ۸۶ و جزئیات آن را با 

زبان و ابزار هنر به افکار عمومی منتقل کرد.
 در ابتدای این دیدار امیر دریادار ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسلامی ایران 

گزارشی از برنامه ها و فعالیت های این نیرو در بخش های مختلف بیان کرد.



03 اقتصادی
 J O M L E H N E W S P A P E R

اخبـــــار

قائم مقام مدیرعامل بانک سپه تأکید کرد؛

لزومتنظیمگریوقانونگذاریدر
بانکداریهوشمند

دکتر سید مهدی حسینی قائم مقام مدیرعامل بانک سپه در یازدهمین 
لــزوم  بــر  پرداخــت  نظام هــای  و  نویــن  بانکــداری  ســالانه  همایــش 
قاعده گذاری هوشــمند با رویکرد بهبود تجربه مشــتری در بانکداری هوشــمند 

تأکید کرد.
دکتــر ســید مهــدی حســینی در نشســت  "فرصت هــا و چالش هــای بانکــداری 
هوشــمند در قوانیــن و اســناد بالادســتی " گفــت: هــدف نهایــی از حکمرانــی 
دیجیتــال، پیش بینی پذیر کردن اقتصاد و ثبات مالی اســت و قوانین و مقررات 
حــوزه بانکداری نوین بایــد منجر به فعالیت مؤثرتر فعــالان اقتصادی و بهبود 

تجربه مشتری شود.
قائم مقام مدیرعامل بانک سپه رویکرد تنظیم گری سنتی را از مشکلات حوزه 
بانکداری نوین برشــمرد و اظهار داشــت: قاعده گذاری ســنتی ناشــی از رویکرد 
قدیمــی مدیریت ریســک اســت و باید قوانین و مقررات متناســب بــا مدیریت 

ریسک هوشمند تبیین شوند.
دکتر حسینی با تأکید بر لزوم جامعیت و پوشش کامل گروه های هدف جامعه 
کــه در ارتبــاط با هوش مصنوعی متأثر می شــوند افزود: بحــث نظارت فناورانه 
وقتــی اتفــاق می افتد که قانون گــذاری و قاعده گذاری هم هوشــمندانه باشــد و 

واقعیت های بانکداری هوشمند را بپذیرد.
وی ضمن تشــریح مــواردی از قانون هــای حوزه هوش مصنوعی در کشــور های 
خارجــی گفــت: محوریت قانــون هوش مصنوعی در اروپا به انســان داده شــده 
و قاعده گــذاری در توســعه هوش مصنوعی باید مبتنی بر انســان و متناســب با 

اندازه بنگاه ها و با در نظر گرفتن سطح ایده آل این حوزه باشد.
عضو هیئت مدیره بانک ســپه ضمن تأکید بر اهمیت محوریت داده در قانون 
بانکداری هوشمند خاطرنشان کرد: قانون مطلوب بانکداری هوشمند باید سه 
ویژگی حفظ حریم داده های شخصی، عدم استفاده نادرست از تحلیل داده ها 

و داده های پولی رمزنگاری شده را مورد توجه قرار دهد.
دکتــر حســینی افــزود: رمزپــول قبــل از اینکه دارایی محســوب شــود، یــک داده 
 پولی رمزنگاری شــده به شــمار مــی رود بنابرایــن قاعده گذاری بــرای داده پولی 

متفاوت است.
قائــم مقــام مدیرعامــل بانــک ســپه ضمــن تشــریح قوانیــن فعلــی کشــور در 
حــوزه بانکداری نوین و هوشــمند گفــت: باید از قوانین قدیمی و غیرشــفاف به 
ســمت قوانیــن بروز و شــفاف حرکت کنیــم چراکه، برخــی از مقــررات نظارتی 
بــرای حمایت از ســرمایه گذاران و مصرف کنندگان حوزه بانکداری هوشــمند با 

موضوع چابکی و ابتکارات نوآورانه در تعارض است.
وی ســرمایه گذار، مصرف کننده و ابتکارات نوآورانه را سه ضلع مثلث ذینفعان 
بانکــداری هوشــمند معرفی کــرد و اظهار داشــت: مقررات در حــوزه بانکداری 

نوین باید با قوانین و استاندارد های بین المللی تطابق داشته باشد.
دکتر حســینی رویکرد مطلوب در تنظیم گری حوزه بانکداری هوشمند را پرهیز 
از وضــع قاعــده کلی برای همه حوزه ها و لزوم تنظیم گری خاص برای تک تک 

حوزه ها نظیر تسهیلات، اعتبارات، زیرساخت های فناوری و... عنوان کرد.
قائــم مقــام مدیرعامــل بانــک ســپه در پایــان بــر لــزوم توجــه بــه ارتبــاط بازار 
پولــی و بــازار ســرمایه دربانکداری هوشــمند تأکید کــرد و گفت: ضــرورت دارد 
بخشــنامه های حــوزه نئوبانک هــا، واحد هــای دیجیتــال بانک ها را به رســمیت 

بشناسد و به این هویت مستقل نئوبانک ها احترام گذاشته شود.

مدیرعامل بانک ملی ایران:

حمایتازتولیدوتوسعهکشوردو
راهبرداصلیبانکملیایراناست

مدیرعامل بانک ملی ایران در ســفر به اســتان هرمزگان از طرح تســویه 
فاضلاب پســماند شــهر بندرعباس و تأمین آب مورد نیاز صنایع اســتان 

بازدید کرد
دکتر نجارزاده در جریان حضور و دیدار با شــهروز شــجاعی مدیرعامل شــرکت 
تأمین و توســعه زیرســاخت خلیج فارس به تشــریح خدمات و توانمندی های 
بانــک ملــی ایران پرداخت و گفت: بانک به توســعه و تکمیل زنجیره ارزش در 
زیرســاخت های کشــور، بهبود و تقویــت تولید و ایجاد فرصت های اشــتغالزایی 
در کشــور نگاه راهبردی و حمایتی دارد و در این راســتا بانک ملی ایران آمادگی 
دارد متناســب بــا نیاز  ایــن مجموعه خدمات کارآمد مالــی و بانکی را طراحی و 

ارائه نماید.
 وی بــا بیــان ایــن کــه این طرح با گذشــت مدت ها توقــف امروز بــا حمایت ها و 
مشارکت همه جانبه و گسترده بانک ملی ایران در حال ساخت و تکمیل شدن 
اســت، ادامــه داد: بانک مصمم اســت با ارائه بســته های خدماتــی متنوع و راه 
حل های مالی منطبق با نیاز پروژه های توسعه محور این مجموعه، نقش خود 
را در کمک به توســعه کشــور و پیشبرد طرح های عمرانی و زیرساخت های شهر 

بندرعباس به خوبی ایفا کند تا مردم شهر از منفعت آن بهره مند شوند.
 در این دیدار، دکتر نجارزاده تأکید کرد: بانک ملی ایران از همه توان و ظرفیت 
موجود خود برای کمک به بخش توسعه استان هرمزگان و بویژه تکمیل پروژه 

تسویه خانه فاضلاب شهر بندرعباس استفاده می کند.
 وی همچنیــن افــزود: نگاه بانک ملــی ایران به بخش تولید و اشــتغال، نگاهی 
حمایتی اســت و در این راســتا تلاش می کند تا سیاســت های اعتباری خود را به 
ســوی حمایت از خلق ارزش و تکمیل و توســعه طرح هــای روبنایی و زیربنایی 

کشور هدایت کند.
مدیرعامــل بانــک ملــی ایــران در ایــن بازدیــد و در پایان ســخنان خــود ضمن 
اشــاره به رویکرد جدید بانک خاطرنشــان کرد: واحد های تولیدی بزرگ مستقر 
در هرمــزگان از ظرفیــت بســیار زیادی بــه منظور اجرای طرح های توســعه ای و 
صادراتی برخوردار هستند و بانک ملی ایران تا حصول نتیجه آن ها را حمایت 

خواهد کرد.
 وی افــزود: مــا در بانــک ملی ایران همواره در اندیشــه طراحــی و ارائه خدمات 
متنوع مالی و بانکی متناســب با نیاز مشــتریان بویژه واحد هــای تولیدی بزرگ 
 و بنگاه هــای اقتصــادی با هــدف کمک به توســعه صنعت و عمــران و آبادانی

 کشور هستیم.
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بیمه

شــرکت بیمه ملت به مناســبت بیســت و یکمین 
را برگــزار  ســالگرد تأســیس خــود، جـشنـــواره ۲۱ 
می کند. کلیه هموطنــان عزیز می توانند از مزایای 
جشــنواره شــامل تخفیفــات ویــژه برای صــدور یا 
در  کننــد.  اســتفاده  خــود  بیمه نامه هــای  تمدیــد 
ویــژه ای  تخفیفــات  ملــت  بیمــه  جشــنواره  ایــن 
انفــرادی،  حــوادث  ســوزی،  آتــش  بیمه هــای  در 

مسئولیت و بدنه اتومبیل تخصیص داده است.

همزمــان بــا بیســت و یکمیــن ســالگرد تأســیس 
شرکت بیمه ملت، کلیه هموطنان می توانند برای 
کســب اطلاعات بیشــتر و همچنیــن بهره مندی از 
مزایــای این جشــنواره به نزدیک تریــن نمایندگی 

بیمه ملت در سراسر کشور مراجعه کنند.
بهره منــدی  و  جشــنواره  ایــن  در  شــرکت  بــرای 
نزدیک تریــن  بــه  اســت  کافــی  آن،  مزایــای  از 
نمایندگــی بیمــه ملــت مراجعه کرده یــا از طریق 

و شــماره تمــاس ۰۲۱۸۵۳۳۳   melat.ir  ســایت 
اقدام نمایید.

شــرکت بیمــه ملت بــا بیــش از دو دهــه فعالیت 
از  یکــی  عنــوان  بــه  همــواره  بیمــه،  صنعــت  در 
شرکت های پیشــرو و معتبر شناخته می شود. این 
شرکت با ارائه خدمات متنوع بیمه ای و پشتیبانی 
قوی از مشــتریان، توانسته است اعتماد و رضایت 

مشتریان خود را جلب کند.

برگزاریجشنوارهبزرگ۹۰روزهبیمهملت؛

فرصتیاستثناییبرایاستفادهازتخفیفاتویژهدرجشنواره۲۱

رئیس کمیته مســکن و معماری مجلس با ارزیابی مثبت از 
عملکرد بانک مســکن، گفت: موافقیم که افزایش ســرمایه 
ایــن بانــک صــورت گیــرد تا بانــک مســکن مثل گذشــته در 

پرداخت تسهیلات جوابگوی نیاز های مردم باشد.
علیرضا نثاری نماینده نهاوند در مجلس شــورای اســلامی 
در خصوص تأثیر افزایش ســرمایه بانک مســکن در توسعه 
بخش مســکن کشــور گفت: بانک مســکن متولــی پرداخت 
تســهیلات در حوزه ساخت مسکن اســت که در حال حاضر 
با مشــکلاتی روبرو است و انجام ماموریت های آن با سختی 

روبرو شده است.
رئیس کمیته مســکن و معماری کمیســیون عمران مجلس 
گفــت: چــون بقیــه بانک هــا طبــق برنامــه توســعه کشــور و 
قانــون جهش تولید مســکن، کمک کننده نبــوده و عمده بار 
روی دوش بانــک مســکن بــود و همین موضــوع کار را برای 

مسئولین بانک مسکن سخت کرده است.
نثاری تأکید کرد: افزایش ســرمایه بانک مســکن در توســعه 
بخش مســکن می تواند کمک کننده باشــد ولی این موضوع 

باید به دقت مدیریت شود.
رئیس کمیته مســکن و معماری کمیســیون عمران مجلس 
شــورای اســلامی تأکیــد کــرد: مــا موافقیم کــه ایــن افزایش 
ســرمایه صــورت گیــرد تــا بانــک مســکن مثــل گذشــته در 

پرداخت تسهیلات جوابگوی نیاز های مردم باشد.
نثاری گفت: علت اینکه بانک مســکن در شرایط فعلی قرار 

گرفته باید بررسی شود تا مجدداً این شرایط تکرار نشود.
وی تصریح کرد: چون بانک مســکن متولی ســاخت مسکن 

در کشور است، افزایش سرمایه آن باید انجام شود.
رئیس کمیته مســکن و معماری مجلس شــورای اسلامی با 
انتقاد از بنــگاه داری بانک ها، گفت: اصل مشــکل بانک ها، 

بنگاه داری است و این باعث شده تا کار سخت شود.
نثــاری در خصــوص چشــم انــداز اجــرای افزایش ســرمایه 
بانک مسکن گفت: بانک مســکن قرار نیست سودآور شود. 
هیچ بانکی قرار نیســت ســودآور شود. بانک ها اگر در بخش 
پرداخت تســهیلات درســت عمــل می کردند و بنــگاه داری 

نمی کردند، الان وضعیت کشور اینگونه نبود.
وی بــا بیان اینکه بانک هــا به بنگاه هایی تبدیل شــده اند که 
عملًا به نوعی اقتصاد را فلج کردند و خودشان سرمایه گذار 
بــه بخــش  را  پــول  اینکــه  بجــای  بانک هــا  افــزود:  شــدند، 
تولیــد و ســرمایه گذاران بدهنــد، خودشــان دارند ایــن کار را 
انجــام می دهند و این بزرگترین مشــکلاتی اســت کــه آن را 
 شــاهد هســتیم و مسیر توســعه اقتصادی کشــور را سینوسی

 کرده است.
رئیــس کمیته مســکن و معماری مجلس شــورای اســلامی 
عملکــرد بانــک مســکن را مثبت ارزیابــی کرد و گفــت: این 
افزایش ســرمایه باید صــورت گیرد و در بخش تســهیلات و 
پرداخت تســهیلات مسکن سرمایه گذاری شود نه در بخش 

بنگاه داری.

رئیسکمیتهمسکنومعماریمجلسشورایاسلامی:

افزایشسرمایهبانکمسکن،حجم
تسهیلاتساختوسازهاراتقویتمیکند

تسهیلات

شناسایی۳۶۰هزارمیلیاردریال
سودناخالصتسعیرارزدر

بانکملت

سود

بانک ملت در نامه ای به ســازمان بورس از شناسایی ۳۶۰ هزار میلیارد ریال سود 
ناخالص تسعیر ارز خبر داد.

در نامــه ای که با امضای ســید نقی شمســی معاون مدیرعامــل این بانک در امور 
مالی خطاب به سعید واشقانی فراهانی رئیس اداره نظارت بر ناشران گروه مالی 
و خدماتــی ســازمان بورس و اوراق بهادار روی ســامانه کدال قــرار گرفته، مطابق 
بخشــنامه جدیــد بانک مرکزی با موضوع اعلام نرخ تســعیر اقلام پولی دارایی ها 
و بدهی های ارزی بانک ها و مؤسســات اعتباری غیربانکی برای گزارشــگری مالی 
منتهــی بــه پایــان شــهریورماه ســال ۱۴۰۳، مبنــای تســعیر اقــلام پولــی دارایی ها 
و بدهی هــای ارزی جهــت اعمــال در دفاتر بانــک و تهیه صورت هــای مالی، نرخ 
خریــد حوالــه معاملات الکترونیکــی ارز )ETS( مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران در 
تاریخ ۳۱ شهریورماه ۱۴۰۳ )برای هر یورو معادل ۵۰۸. ۴۲۸ ریال و برای هر دلار 
آمریــکا معــادل ۴۵۷. ۳۷۴ ریال( و با رعایت اســتاندارد های حســابداری و ســایر 

شــرایط اعلامی در بخشنامه مذکور تعیین شده است.
بــر اســاس این گــزارش، با توجه بــه میزان خالــص دارایی های ارزی ایــن بانک و 
اعمال نرخ تســعیر ارز ابلاغی بانک مرکزی، مبلغ تقریبی ۳۶۰ هزار میلیارد ریال 
ســود ناخالص تســعیر ارز شناسایی شده که پس از کســر مالیات ابرازی و با لحاظ 
نــکات تعدیلــی مدنظر حســابرس، بــه طور خالــص در حدود ۲۷۰ هــزار میلیارد 

ریال درآمد خالص تســعیر ارز در گزارش های مالی برآورد گردیده است.
وبملــت تأکیــد کرده اســت که مبالــغ فوق قطعی نیســت و پس از تهیــه و تکمیل 
صورت هــای مالــی و رســیدگی از ســوی ســازمان حسابرســی و اعمــال تعدیــلات 

مدنظر ایشــان مبلغ نهایی در صورت های مالی درج خواهد شد.
بانــک ملــت بــا ســرمایه ۷۱۰. ۰۰۰ میلیــارد ریال بزرگ ترین بانک بورســی کشــور 
اســت کــه بــا توجه بــه افزایش ســرمایه های در جریــان ) از محل ســود انباشــته و 
تجدیــد ارزیابی( همچنان در صدر، با فاصله قابل توجه از رقبا باقی خواهد ماند.

امروزدرتقویم:اولتيماتوم چهل و هشت ساعته دولت روس به ايران )1290ش( lلغو تصويب نامه انجمن هاي ايالتي و ولايتي در هيئت وزيران )1341 ش( lآغاز عمليات بزرگ "طريق القدس" و آزاد سازي بسُتان )1360 ش(

آخرینگزارشمرکزآمارایرانازتورمدهکهاچهمیگوید؛

گرسنگیسهمفقراازتورم
سرویس اقتصادی 

جمله

ســبد مصرف خانوار از اقلام متنوعی تشــکیل شــده است. 
یکی از دســته بندی ها اســتاندارد و رایج در محاسبه قیمت 
ســبد خانــوار، تقســیم بندی اقــلام ایــن ســبد بــه کالا هــای 
»خوراکی، آشــامیدنی و دخانیات« و »کالا های غیرخوراکی 
و خدمات« اســت. این کالا ها در هر خانوار، بر اساس سطح 
هزینه و درآمدی که خانوار دارد، به میزان متفاوتی مصرف 
می شوند و به همین دلیل وزن متفاوتی در محاسبه قیمت 

سبد خانوار در هر سطح هزینه ای دارند.
بــه ایــن منظــور، جمعیــت خانوار هــای کشــور ابتــدا بــه ۱۰ 
دهک هزینه ای تقســیم می شــود تــا برای هر کــدام قیمت 
ســبد مصرف به صورت مجزا محاسبه شــود. دهک اول در 
برگیرنــده ۱۰ درصــد از جمعیت اســت که کمترین ســطح 
هزینــه را دارند؛ در مقابــل، دهک دهــم ۱۰ درصد پرهزینه 

خانوار ها را نمایندگی می کند.
گزارش جدید مرکز آمار نشان می دهد که در آبان ماه ۱۴۰۳، 
تورم ماهانه ۶ دهک از سوی اقلام غیرخوراکی و تورم ماهانه 

۴ دهک عمدتاً از سمت اقلام خوراکی افزایش یافته است.
بر اساس تحلیل اکوایران بررسی گزارش منتشرشده از مرکز 
آمار نشــان می دهــد که تــورم ماهانه کل کشــور در مهر ماه 

امســال ۲. ۶۷ درصــد بوده اســت. ۷۱ درصــد از این رقم به 
دلیل افزایش قیمت غیرخوراکی ها و ۲۸ درصد به دلیل بالا 
رفتن قیمت خوراکی ها ایجاد شده است. به عبارت دیگر، از 
تورم ۲. ۶۷ درصدی مهر ماه امســال، ۰. ۷۵ واحد درصد از 
ســوی خوراکی ها و ۱. ۹۲ واحد درصد از سوی غیرخوراکی ها 
بوده است. این در حالی است که در گزارش آبان ماه، سهم 
اقــلام غیرخوراکــی از تورم ماهانه کل کشــور بــه ۵۸ درصد 
کاهش یافته است. بنابراین، به نظر می رسد اقلام خوراکی 

در حال افزایش سهم خود از تورم هستند.
به طور کلی، تورم ماهانه ۵ دهک از سوی اقلام غیرخوراکی 
و تــورم ماهانــه ۵ دهــک عمدتــاً از ســمت اقــلام خوراکــی 

افزایش یافته است.
با این حال، بالاترین ســهم اقلام خوراکــی از تورم در دهک 
اول و دوم و پایین ترین سطح آن در دهک دهم دیده شده 
است. برای مثال، از تورم ۳. ۷۷ درصدی دهک اول در آبان 
امســال، ۱. ۴۳ واحد درصد مربوط به غیرخوراکی ها و ۲. ۲۴ 

واحد درصد مربوط به خوراکی ها بوده است.
از طرفــی، ســهم اقلام خوراکــی از تورم ماهانــه دهک ها در 
دهک هــای ثروتمنــد پایین تــر از دهک های فقیر اســت. در 
دهک دهم تنها ۲۷ درصد اســت که نشــانگر آسیب پذیری 
بیشــتر خانوار هــای فقیــر نســبت بــه تغییــر قیمــت اقلام 

خوراکی، در مقایسه با خانوار های ثروتمند است.

J O M L E H

محسن سیفی در دیدار با رضا مسرور ضمن اشاره به خدمات 
متنوع بانکی و ظرفیت های جدید بانک صادرات ایران، گفت: 
این بانک برای مشارکت در ارائه خدمات نوین بانکی و تأمین 

مالی طرح های توسعه ای مناطق آزاد آمادگی کامل دارد.
وی بــا اشــاره بــه جذابیت هــای قانونــی مناطــق آزاد بــرای 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان، بر حمایت از فعالان اقتصادی 
و تأمین مالی و اعتباری طرح های توسعه ای مناطق آزاد تأکید 

کرد.

مدیرعامل بانک صادرات ایران در ادامه اظهار داشت: توجه 
ویژه به توسعه خدمات فناورمحور و دیجیتال، رسالت اصلی 
بانــک صــادرات ایران اســت که موفق شــده به عنــوان اولین 
بانک، چک الکترونیکی را با نام چکنو ارائه دهد. برات و سفته 
الکترونیکــی و پلتفــرم بانکــداری دیجیتال »ســپینو« از دیگر 
محصولات نوین بانک صادرات ایران است که نقش مهمی 

در تسهیل داد و ستد فعالان اقتصادی و تجار دارد.
سیفی با اشاره به ظرفیت شبکه شعب خارج از کشور و صرافی 

بانک صادرات ایران، گفت: این ظرفیت بســتر مناسبی برای 
ارائه خدمات به فعالان حاضر در مناطق آزاد بوده و آمادگی 

لازم برای ارائه خدمات ارزی و جذب سرمایه گذار را داریم.
رضا مسرور، دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی 
و ویــژه اقتصادی نیز در این دیدار با توجه به قدمت و ســابقه 
درخشــان بانــک صــادرات ایران و گســتردگی شــعب و تنوع 
خدمــات بانکی، خواســتار افزایش همکاری هــای بین بانک 

صادرات ایران و مناطق آزاد تجاری شد.

مدیرعاملبانکصادراتایراندردیداربادبیرشورایعالیمناطقآزادکشورتأکیدکرد؛

آمادگیبرایتأمینمالیطرحهایتوسعهایمناطقآزاد
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افزایشفوقالعادهرانندگانتاکسیهای
اینترنتیوآسیبهایمختلفیکهمیتواند

بهدنبالداشتهباشد؛
ضررهایرونقیککسبوکار

سایهبرین
دبیر سرویس راه و مسکن

      باز شــدن پای تاکســی های اینترنتی به ایران در حدود ســال 
۱۳۹6، تحولی عظیم و پیشــرفت غیر قابل انکاری در زمینه 
جابه جایــی مســافر در کشــور بــود. پیــش از اینکــه پــای این 
تاکسی ها به کشور ما باز شود، همچون اکثر حوزه ها، در بسیار 
از کشــورهای جهــان دارای ســابقه بــود و حتــی امــروز کــم کــم صحبــت از 
تاکســی های بدون راننده در حال مطرح شــدن است با این حال در آن زمان 
کمتر کسی فکر می کرد این تاکسی ها ناگهان با این موفقیت شگرف مواجه 
شوند. امروز با گذشت حدود یک دهه از ظهور تاکسی های اینترنتی، کم کم 
نارضایتی ها در حال آشــکار شــدن است. با اینکه اپلیکیشن های این وسایل 
نقلیه بســیار قدرتمند شــده اند و در حال ارائه خدمات متنوع دیگری به جز 
جابه جایی مســافر هســتند، اما نیمه خالی لیوان این است که مثلا افزایش 
هزینه های متفاوت مربوط به حمل و نقل، که بر افزایش هزینه خدمات سفر 
تاثیر گذاشــته است، مشــتریان را ناراضی کرده و رانندگان نیز معتقدند این 

هزینه ها کفایت کار آنان را نمی دهد.
یک معضل پنهان دیگر در حوزه تاکســی های اینترنتی، معضلی اســت که 
قابــل رویت نیســت اما یک اختلال اجتماعی اســت که در مرز هشــدار قرار 
گرفتــه اما چون آثار ســوء اقتصــادی چندانی نــدارد و البته پول بیشــتری به 
جیــب صاحبان این کســب و کار ســرریز می کند، کســی آن را نمی بیند و آن 
هم افزایش بی رویه رانندگان این شــغل اســت. راننده تاکســی اینترنتی، با 
چارچوب متقنی که برای اینکار وجود دارد و زیرســاختی که انصافا در زمینه 
روند کار به آن دســت پیدا کرده ایم، صاحب یک شــغل خوب است و اصلا 
کدام شــغل و کســب وکار حلالی وجود دارد که خوب نیســت؟ اما زمانی به 
اختلال برمی خوریم که طبق آمار، جمعیت رانندگان تاکسی های اینترنتی 

به ۱.5 برابر شاغلان صنعتی رسید.
به گزارش ایلنا، »حسین محمدیان«، عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 
ایران گفت: امروز تعداد نیروی انسانی که در »اسنپ« مشغول به فعالیت 
است، بیشتر از نیروی انسانی است که در واحدهای صنعتی به کار اشتغال 

دارند که از اختلاف حقوق و دستمزدها با نرخ تورم نشات می گیرد.
وی کمبــود نیروی انســانی را بزرگتریــن چالش کارآفرینان ذکر کــرد و افزود: 
امــروز قشــر کارگر به ســبب نرخ حقوقی و دســتمزدی که توســط حاکمیت 
تعیین می شود، نمی تواند زندگی خود را تامین کند لذا ترجیح می دهد که 

واحد صنعتی را ترک کرده و در جای دیگری مشغول به کار شوند.
وی اظهــار کــرد: البتــه می توان بــه این افراد حــق داد زیــرا حقوق ها کفایت 
هزینه هــای زندگــی را نمی دهد. از ســوی دیگر بســیاری از نیروهای انســانی 
کارآزموده و فنی در حال خروج از کشور هستند و این یک تهدید برای جامعه 
کارآفرینی و شرایط سختی است که برای آنان در جذب نیروی انسانی بوجود 

آورده است.
مردادماه ســال جاری نیز »فرشــاد مومنی«، اقتصاددان آمار ۱.5 برابر شدن 
جمعیت رانندگان تاکسی اینترنتی نسبت به مشاغل صنعتی را عنوان کرده 

بود.
تاکسیهایمرفهوصنایعپرمشغله 

وقتی جمعیت رانندگان تاکسی اینترنتی این همه زیاد است، اگر آمار بگیریم 
حتمــا در میان آنــان افراد تحصیل کرده یــا افرادی که به عنوان شــغل دوم 
نسبت به اینکار همت گماشته اند کم نیستند. این نشان می دهد که اگرچه 
کســب وکار تاکســی های اینترنتی خوب اســت، اما مشــاغل دیگر با معضل 
مواجه است. پرواضح است که این امر می تواند چه آثار جبران ناپذیری برای 
اقتصاد کشور داشته باشد. صنعت تاکسی اینترنتی با پیشرفت چشم گیری 

مواجه است قبول؛ اما آیا باید همه راننده تاکسی باشند؟

دامنزدنبهناترازیسوخت 
معضل خاموش دیگر، افزایش ناترازی مربوط به سوخت است، زیاد بودن 
تاکسی اینترنتی که شاهد عینی مشتری دار بودن آن نیز هست، نشان می دهد 
که جمعیت قابل توجهی به جای استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی، با 
این وسایط تردد می کنند و این تردد مصرف بنزین می طلبد. مصرف بنزین 
ناتــرازی به بار می آورد و البته هوا را هم آلودگی می کند؛ و این ها مشــکلاتی 

است که امروز دولت آن ها را کمرشکن می داند.

شاغلبیشتر؛امنیتشغلیکمتر 
نکته اینجاســت که نباید تصور کرد این شــغل تا ابد پذیرای شــاغل اســت. 
یکجایی این ظرفیت اشــباع می شــود و در آن شرایط تنها راه چاره صاحبان 
ایــن کســب و کار، تعدیل نیروســت. تعدیل نیرو هم که بــر همگان مبرهن 
اســت گاهی به شکل گروهی و عدد و رقمی انجام می شود و ناگهان ممکن 
اســت جمعیتی از کســانی که واقعا به این شــغل نیاز داشــتند حذف شوند 
 و جمعیتــی از تحصیل کرده هــا و صاحبــان مشــاغل دوم در آن کســب و کار

 باقی بمانند.

نظارتچهخواهدشد؟ 
آخرین معضل این ازدیاد که می تواند مهم ترین آن هم باشد، این است که 
این شغل نیاز به نظارت و امنیت فوق العاده دارد. ماشین رانندگان تاکسی 
اینترنتی، شمایل خاص ندارد و اطلاعات تنها در اپلیکیشن ثبت می شود و 
نظارت هم از همان طریق اســت. این تعدد رانندگان ممکن اســت کمی از 
تمرکز بر امنیت مســافران و حتی رانندگان بکاهد و آسیب آن ممکن است 
به ناگهان به قدری جبران ناپذیر باشــد که به برچیده شدن بساط این کسب 

وکار بینجامد.

یادداشتیادداشت

مدیرکلراهوشهرسازیاستانتهراناعلامکرد؛

آزادسازی۳۱هکتارازاراضیملی
استانتهراندر۱۰۰روزاخیر

     حسین جنتی مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران با اشاره به 
گــزارش ۱۰۰ روز دولــت وفــاق ملی در خصوص آزادســازی 
اراضــی ملی گفــت: در ۱۰۰ روز ابتدایی دولــت چهاردهم با 
قضائیــه،  قــوه  بــا  گرفتــه  صــورت  خــوب  بســیار  تعامــل 
شهرداری های استان، بخشداری ها، فرمانداری ها و با تلاش ویژه همکارانم 
در ستاد و شهرستان ها، معاونت املاک و حقوقی و یگان حفاظت از اراضی 
۳۱ هکتــار از اراضــی ملــی طی ۲۵۶ عملیــات رفع تصرف فــوری و با حکم 
قضایی آزادسازی شده است. جنتی ارزش ریالی این رفع تصرفات را بالغ بر 

۴۵ هزار میلیارد ریال عنوان کرد.

 خبـــــریادداشت

فرزانــه صــادق وزیــر راه و شهرســازی در دیــدار بــا آرســنیو 
 )IMO( دومینگز، دبیرکل ســازمان بین المللی دریانوردی
اظهار کرد: به گواه صاحب نظران، جمهوری اسلامی ایران 
همــواره در تأمیــن امنیــت و ایمنی دریانــوردی و حفاظت 
 از محیــط زیســت دریایــی یک کشــور تعیین کننــده و مؤثر

 بوده است.
عضو کابینه دولت چهاردهم با اشــاره به پیوســتن ایران به 
کنوانسیون های سازمان بین المللی دریانوردی و مشارکت 
فعالانــه در کمیته های فنی این ســازمان تخصصی، اظهار 
کرد: ســازمان بنادر و دریانوردی همواره در پیشبرد و اجرای 
برنامه هــا و سیاســت های آیمــو در زمینــه ارتقــای ایمنی و 

امنیت دریانوردی پیشرو بوده است.
وزیر راه و شهرسازی با اعلام اینکه یکی از راهبرد های دولت 
چهاردهم در حوزه روابط بین الملل، توسعه همکاری های 
منطقه ای با همسایگان است، افزود: تحریم های ظالمانه 
و یک جانبــه علیــه حمل و نقــل دریایی ایــران به فضا های 
دوســتانه و همکار هــای منطقه ای و فرامنطقــه ای در حوزه 

دریا و دریانوردی آسیب می زند.
صادق با اشــاره به پیگیری سیاست های توسعه دریا محور 
و اقتصاد دریا در دولت وفاق، تأکید کرد: یکی از برنامه های 
جــدی دولــت چهاردهــم، عملیاتــی کردن سیاســت های 
توســعه دریا محور ابلاغی مقام معظم رهبری اســت و در 

این مسیر از تجربیات آیمو نیز بهره خواهیم برد.
توســعه  خواســتار  همچنیــن  شهرســازی  و  راه  وزیــر 
همکاری های آموزشــی آیمو در ایران شــد و گفت: آموزش 
و تربیت کارشناســان و دانشجویان ایرانی به دانش های روز 

دریانوردی یکی از نیاز های جدی ایران است.
وی، جمهوری اسلامی ایران را یک کشور با پیشینه تاریخی 
مثبت در دریا و دریانوردی برشمرد و گفت: در لوح گلی به 
جا مانده از ۷ هزار سال پیش در ایران، طرحی از یک کشتی 

با سرنشینان و خدمه های شاداب و با نشاط است.

آیمــوتحریــمدولتهــایعضوخودرابهرســمیت 
نمیشناسد

دبیرکل ســازمان بین المللــی دریانوردی نیــز در این دیدار 
بــا بیان اینکه آیمــو در دوره جدید به دنبــال اعتلا و تقویت 
روابط و همکاری ها با کشــور های عضو این ســازمان است، 
خاطرنشان کرد: اعتقاد دارم که تحریم ها به همکاری ها در 
زمینه ایمنی و امنیت دریانوردی و مشارکت در بخش های 
حفاظت از محیط زیســت دریایی آســیب جــدی می زند و 

آیمــو هرگز تحریم هــای یک جانبه علیــه دولت های عضو 
خود را به رسمیت نمی شناسد.

آرســنیو دومینگز با اشــاره به فعال شــدن نماینده سازمان 
بنــادر و دریانــوردی در آیمو، گفت: ایران یکی از کشــور های 
مؤثر در ســازمان بین المللی دریانــوردی بوده و پیش بینی 
می کنیــم بتوانیــم تعــدادی از رویداد های مهم آیمــو را به 

میزبانی ایران برگزار کنیم.
دبیــرکل آیمــو با بیــان اینکه تحریم هــا به برنامــه منظم و 
اســتاندارد در کشــتیرانی آســیب می زند، تأکید کرد: یکی از 
وظایــف و مأموریت هــای آیمــو، از بیــن بــردن نگرانی ها و 
دغدغه های کشور ها در زمینه کشتیرانی تجاری و کاهش آن 

در سال های آتی است.
دومینگز همچنین تأکید کرد: در شــرایط حاکم بر منطقه، 
آیمــو از هرگونــه اقــدام صلــح طلبانــه و مشــارکت جویانه 

حمایت می کند.
وی خاطر نشان کرد: تأمین رفاه، سلامت و امنیت خدمه و 
دریانوردان در همه شــرایط و وضعیت ها، بالاترین اولویت 
ســازمان بین المللــی دریانوردی اســت و هرگــز از آن کوتاه 

نخواهد آمد.

جمهوریاسلامیایران؛ازاعضایکلیدیآیمو 
دبیــرکل ســازمان بین المللــی دریانــوردی همچنیــن در 
دیــدار بــا علی اکبر صفایی، معــاون وزیر راه و شهرســازی و 

مدیرعامل ســازمان بنادرودریانوردی، جمهوری اســلامی 
ایــران را از اعضــای کلیــدی  "آیمو " برشــمرد و بر حمایت 
از همــه دریانــوردان از جملــه دریانوردانی ایرانــی و تأمین 
ســلامت و رفــاه آنــان تحــت هــر شــرایطی تأکیــد کــرد و 
 آن را جــزء وظایــف و ماموریــت خــود بــه عنــوان دبیــر کل

 آیمو دانست.
وی تأکیــد کــرد: سیاســت محــوری آیمــو در بخــش ایمنی 
قوانیــن  و  مقــررات  چارچــوب  در  فعالیــت  دریانــوردی، 
بین المللی است و نگاه آیمو به همه دولت ها یکسان است 
و در رابطه با تحریم ها فقط به آنچه که سازمان ملل متحد 

بگوید عمل می کند و نه تحریم های یک جانبه دولت ها.
دومینگــز با بیان اینکه تلاش می کنیم، نگرانی کشــور ها در 
خصــوص ایمنــی و امنیــت دریانــوردی و دریانــوردان را با 
ســازکار فنی و غیر سیاســی، تسهیل کنیم، خاطرنشان کرد: 
در ملاقات با مســئولان کشور های عضو آیمو در منطقه، به 
دنبال تضمین فعالیت ایمن کشتی ها و بازگرداندن صلح 

و آرامش به منطقه هستیم.
دبیــرکل ســازمان بین المللــی دریانــوردی بــا بیــان اینکــه 
تأمیــن ســلامت و ارائــه خدمــات رفاهــی و پزشــکی بــه 
دریانــوردان و خدمه کشــتی ها در شــرایط ســخت و دشــوار 
باید تضمین شــود، افــزود: تلاش می کنیــم در دوره جدید 
فعالیت آیمو همکاری های آموزشــی فنــی بین المللی در 
 تهران و پذیرش دانشــجوی ایرانی در دانشگاه های جهانی 

دریانوردی را تسهیل کنیم.
دومینگز همچنین درباره رفع موانع پرداخت حق عضویت 
ایــران از مجرای ســازمان ملل، قــول همــکاری داد و تأکید 
کرد، مســائل مالی و شــرایط دشــوار ایران در پرداخت حق 
عضویت، ناشی از تحریم ها، را با راهکار های قابل اجرا رفع 

خواهیم کرد.

لزومحمایتحداکثــریآیموازحقوقدریانوردان 
ایرانی

علی اکبــر صفایــی، مدیرعامــل ســازمان بنادرودریانوردی 
نیــز در ایــن دیدار، بــا تمجید از رویکرد مثبــت آیمو در رفع 
مشکلات و مسائل کشور های عضو این سازمان، تأکید کرد: 
به رغم مشــکلات عدیده ناشــی از تحریم هــای یک جانبه 
علیه حمل ونقل دریایی ایران، اعمال و اجرای کنوانسیون ها 
و مقرارت آیمو در بنادر و آب های تحت حاکمیت جمهوری 

اسلامی ایران با دقت و حساسیت فروان دنبال می شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ۹۰ درصد تجارت 
و بازرگانی در ایران از طریق دریا انجام می شود، تأکید کرد: 
جمهوری اسلامی ایران آسیب های زیادی را از ناحیه ناامنی 
و ناآرامــی در منطقــه و آب های بین المللی متحمل شــده 

است.
صفایــی بــا بیــان اینکــه تحریم هــا بــه ایمنــی دریانــوردی 
آســیب می زند، اظهار کرد: جمهوری اسلامی ایران یکی از 
بزرگ ترین ناوگان تانکری و کشــتی در زمینه های مختلف 
را دارد و سال هاست که از گزند تحریم های یکجانبه آمریکا 

در امان نمانده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی خاطر نشان کرد: انتظار می رود، 
سازمان بین المللی دریانوردی در بی اثر سازی تحریم های 
یکجانبــه بر دریانــوردان و اجرای قوانین و مقررات یکســان 
در دریا ها، اقدام شایسته ای با رویکرد منصفانه و بی طرفانه 
داشته باشد« افزود: ایران یک کشور دریایی و از اعضای مؤثر 

آیمو است.
به گفته وی، یکی از خواســته های جامعــه دریایی و بندری 
ایران از آیمو این اســت که تمهیدات برگزاری آموزش های 

بین المللی دریایی در تهران را فراهم شود.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی پذیرش دانشجویان 
ایرانی در دانشگاه های علوم دریایی و دریانوردی جهانی را 
یکی از خواسته های سازمان بنادر و دریانوردی ایران عنوان 
کرد و خواســتار رفع مشــکل حق عضویت این ســازمان در 

آیمو شد.

دردیداردبیرکلسازمانبینالمللیدریانوردیباوزیرراهوشهرسازیومدیرعاملسازمانبنادرودریانوردیمطرحشد؛

تحریمهایدریاییبهمشارکتها
درتأمینایمنیوامنیتدریانوردیآسیبمیزند

رئیسگروهاقتصادیدفتررهبری:
ساختمسکنکوچکمتراژبه
شرطرعایتملاحظاتزیست

محیطیبلامانعاست

مدیرکلدفترفناوریاطلاعاتوارتباطاتسازمانراهداریخبرداد؛

راهاندازیسامانهصدورحوالهالکترونیکی
سازمانراهداریوحملونقلجادهای

مسکن حواله

مدیــرکل دفتر فناوری اطلاعــات و ارتباطات 
ســازمان راهداری و حمل و نقل جــاده ای، از 
راه اندازی ســامانه صــدور حواله الکترونیکی 
ایــن  ســوی  از   havaleh. rmto.ir آدرس  در 
سازمان در راستای تحقق دولت الکترونیک 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای، حسین متولی حبیبی 
ارائه خدمات الکترونیکی از سوی این سامانه 
را گامی مهم در راســتای عبــور از فرایند های 
ســنتی و دیجیتالــی کردن آن هــا و همچنین 
افزایــش کارایــی در صنعــت حمــل و نقــل 

مسافری خواند.
وی بیــان کــرد: تســهیل فرایند هــای اداری، 
کاهــش مراجعــه شــرکت های مســافربری 
به ادارات اســتانی، حذف خطا های انســانی 
شــرکت های  اســتفاده  و  حوالــه  صــدور  در 
مســافربری بــه صــورت مســتمر از خدمات 
ســازمان راهــداری و حمل و نقل جــاده ای از 

مزایای این سامانه است.
بــه گفته مدیــرکل دفتــر فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطــات ســازمان راهداری و حمــل و نقل 
جاده ای، شرکت های مســافربری با استفاده 
از نــام کاربــری و رمــز عبور ســامانه پرداخت 
همــراه  بــه   psoorat. rmto.ir الکترونیــک 
تائیــد هویت از طریق پیامک و توکن امضای 
دیجیتــال، خدمــات مــورد نظــر را دریافــت 

می کنند.

متولی حبیبی با اشــاره به این که شرکت های 
پنجــره  طریــق  از  می تواننــد  مســافربری 
وارد  هوشــمند  دولــت  خدمــات  ملــی 
صــدور  فراینــد  افــزود:  شــوند،  ســامانه 
حوالــه شــامل چهــار مرحلــه درخواســت با 
صورت وضعیــت،  تعــداد  و  نــوع  انتخــاب 
بــه  شــرکت  بدهــی  پرداخــت  و  مشــاهده 
 ســازمان راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای
الکترونیــک  پرداخــت  ســامانه  طریــق  از   

و  تمبــر  حــق  پرداخــت   ،psoorat. rmto.ir
دریافت شماره پیگیری، صدور و چاپ است.

حوالــه  صــدور  ســامانه  رونمایــی  از  وی 
الکترونیکی ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای در سراســر کشــور خبــر و ادامــه داد: 
بــا اجــرای مکانیــزه قوانیــن در این ســامانه، 
شرکت های مسافربری می توانند با احتساب 
قانون ۲۰/۸۰ میانگین مصرف سه ماهه خود 

را دریافت کنند.

رئیس گروه اقتصادی دفتر رهبری با اشــاره به اینکه در ســاخت مسکن باید از نسخه های 
مختلف اســتفاده شود گفت: ساخت مسکن کوچک متراژ به شرط اینکه در مجتمع های 

مسکونی و با رعایت ملاحظات زیست محیطی باشد بلامانع است.
علــی آقامحمدی ضمن بیــان مطلب فوق در گفتگو با خبرنگار پایگاه خبری ســاختمان 
آنلاین اظهار داشت: در ساخت مسکن اقتصادی و در حد وسع باید ملاحظات مختلفی 
در نظر گرفته شود، مؤلفه های مختلفی نظیر متراژ، حمل و نقل و نوع مصالحی که به کار 

می بریم، این ها نقش اساسی و تعیین کننده در ساخت مسکن دارند.
وی ادامــه داد: بنابرایــن در ســاخت مســکن بایــد یک بــرآورد اولیــه انجام شــود. توانایی 

متقاضیان مسکن در پرداخت سهم آورده خود باید برآورد شود.
آقــا محمــدی تأکیــد کرد: همچنین تــوان تســهیلات دهی دولــت و ارگان هــا در پرداخت 

تسهیلات مسکن باید به صورت شفاف مشخص شود.
وی همچنین با تأکید بر لزوم ساخت مسکن با متراژ های مختلف متناسب با شرایط افراد 
اذعان داشــت: نباید نســخه های کلی در بخش مسکن پیچیده شود، و متناسب با شرایط 
باید نسخه های متفاوتی در بخش مسکن پیچیده شود. نسخه کلی در بخش مسکن جواب 

نمی دهد.
وی همچنیــن در خصوص ســاخت مســکن کوچک متراژ تصریح کرد: ســاخت مســکن 
کوچــک متــراژ بایــد در مجتمع و مجموعه های مســکونی اجرایی شــود. برخــی اوقات در 
مجتمع های مسکونی، واحد های مسکونی مختلفی ســاخته می شود. بنابراین در چنین 

مجتمع هایی می توان نسبت به ساخت مسکن کوچک متراژ اقدام کرد.
وی تأکید کرد: ســاخت مســکن کوچک متراژ به شرط رعایت ملاحظات زیست محیطی 

بلا مانع است.


